

جامعة أم درمان الإسلامية  
كلية الدراسات العليا  
كلية الآداب  
قسم علم نفس

بحث بعنوان:

# التوافق الزوجي وعلاقته بمعايير اختيار الزوج

## وبعض المتغيرات الأخرى

(دراسة تطبيقية بمحلية أم درمان)

بحث مقدم لنيل درجة الماجستير في الآداب  
(تخصص علم نفس)

إعداد الطالبة: سهام عبد الله حسن جيب الله  
إشراف الدكتور: عبد الرحمن أحمد عثمان بخيت

يوليو 2006م

## ملخص الدراسة

هدفت الدراسة لمعرفة العلاقة بين التوافق الزوجي ومعايير اختيار الزوج وبعض المتغيرات الأخرى للمتزوجين بمحلية أم درمان كل زوج وزوجة مقترنين معاً. ولتحقيق هذه الاهداف استخدمت الباحثة الدراسات الارتباطية في المنهج الوصفي واختارت عينة حجمها (240) مفحوص يمثلون (120) أسرة عن طريق الطبقة العشوائية وتمثلت الأدوات في الآتي:-

- 1/ مقياس التوافق الزوجي الذي صممه محمد بيومي خليل وعدله على البيئة السودانية سليمان علي أحمد.
- 2/ استبانة أعدتها الباحثة.

بعد جمع البيانات تمت معالجتها إحصائياً عن طريق الحاسب الآلي باستخدام برنامج الخدمة الإحصائية للعلوم الاجتماعية (spss) بالاستفادة من بعض الأساليب الإحصائية. توصلت الدراسة إلى الآتي:-

- 1- لا توجد علاقة ارتباطية بين التوافق الزوجي للزوجين ومعايير اختيار الزوج.
  - 2- يوجد ارتباط موجب بين التوافق الزوجي للزوجين على البعد السلوكي ومعايير اختيار الزوجة بينما لا يوجد ارتباط دال إحصائياً بين الأبعاد الأخرى لمقياس التوافق الزوجي.
  - 3- لا توجد علاقة ارتباطية بين متغير الفارق العمري للزوجين والتوافق الزوجي لهما.
  - 4- لا توجد علاقة ارتباطية بين متغير مدة الزواج والتوافق الزوجي للزوجين.
  - 5- لا توجد علاقة ارتباطية بين متغير مستوى تعليم الزوج والتوافق الزوجي لهما.
  - 6- يوجد ارتباط موجب بين التوافق الزوجي للزوجين على البعد الوجداني ومتغير مستوى تعليم الزوجة بينما لا يوجد ارتباط دال إحصائياً بين الأبعاد الأخرى لمقياس التوافق الزوجي.
  - 7- لا توجد علاقة ارتباطية بين متغير مستوى دخل أسرة الزوجين والتوافق الزوجي لهما.
  - 8- لا توجد علاقة ارتباطية بين متغير فترة الخطوبة والتوافق الزوجي للزوجين.
  - 9- لا توجد فروق في التوافق الزوجي بين الأسر المنجبة والأسر غير المنجبة.
  - 10- توجد فروق في التوافق الزوجي بين الأزواج والزوجات في التوافق الفكري لصالح الأزواج بينما لا توجد فروق دالة إحصائياً بين الأبعاد الأخرى لمقياس التوافق الزوجي.
- وفي نهاية الدراسة قدمت الباحثة بعض التوصيات والمقترحات ذات الصلة بموضوع الدراسة كما تم تثبيت أهم المصادر التي استعانت بها الباحثة في دراستها.

## Abstract

This study aimed to know the relationship between marital adjustment and criteria for deciding of choosing the husband and some other variability's for married couples, in Omdurman Province all married couples. The realization of the goals, the researcher used the related studies in a description method; choose sample of (240) examined persons represent (120) families, through random class. The tools of the research are :

- 1- Criterion of marital adjustment designed by Mohammed Biyoume Khalil, adapted for Sudanese environment by Suliman Ali Ahmed.
- 2- Questionnaire, by the researcher.

After collection of all data, computer process it by SPSS program and statistic ways (Statistical Package Software Survey).

The study obtained access to the following :

- 1- No correlation relationship between the marital adjustment and criterion of choosing husband.
- 2- There is a positive relationship between marital adjustment and behavior way of choosing the wife.
- 3- No correlation relationship between the variable of the age for the married couple and marital adjustment.
- 4- No correlation relationship between the period of the marriage and marital adjustment.
- 5- No correlation relationship between the education level for husband variable and marital adjustment.

- 6- There is a positive relationship between marital adjustment on sentimental way and the education level wife variable, while no relationship statistical guidance between the other variables criterion of marital adjustment .
- 7- No correlation relationship between the variable of the income level of the two families of the husband and wife and marital adjustment.
- 8- No correlation relationship between the variable of the betrothal period and marital adjustment.
- 9- There are not any differences of marital adjustment family between family has children and childless family.
- 10-There are differences in marital adjustment between husbands and wives of intellectual adjustment attributed to husbands while no relationship statistical guidance between the other variables criterion of marital adjustment.

At the end of this study, some recommendations and suggestions for future studies were made, in addition to citation of bibliography.